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STATEMENT .

Place : NCIS Camp Faltujah, Iraq
Date : May 29,2006

’ | O . th folowing froe and voluntary satement o (MMM

@ om I know to be a Representative of the United States Naval Criminal Investigative Service.
Imakethustatmentofmyownﬁ'eemﬂandw:thomanythmtsmadetomeorpmmlsesextended i
fully understand that this statement i 'Pvencommngmyknowhdgeomemamhedtol“
Squad,Z"‘Platoon,leoCompanyS Battalion, 5 Marine Reiment shooting an Iraqi civilian during

the moming of 26 AprOGgSiN

—?or the purposes of identification, I am @R @Epounds@iignale with@ hair and @R cyes. I

wasbomonthc-:f_m*MymalsecmtynmbensF
@R { am currently assigned to the 1* Squad, 2* Platoon, Kilo Company, 3" Battalion, 5™ Marine

Regiment, 1* Marine Division about Camp Fallujah, Iraq.quumy

ﬂmngthelateevemngoﬂSAprOﬁ and into the early morning of 26Apr06, I was awake and hanging
ommmymomaboardeolBase(PB)Bushldo Dmngthnshme,lwasamembuoftbechk

Reaction Force (QRF) which was actually 3"
R when
a few minutes, then came back saying that he heard shots fired. Shortly afte:
heheudshom,amdmopermadonotmmberwho)nouﬁedusmatl“Squadwas
ofbemngRFisﬂlatwheneversomeonemmoonmchegmupandgohelpthem

‘ithm3-4mmmes,allﬂ1emembmonRFm 'earedupandloadedmvehleles. Inaddmonto
-myself, the QRF that night consisted of: (il _

and GEEINNERNNN W« loaded mlo-vehlclu S “high-b: b '
-“hatdbacks A“hlgh-back”isHUMVEEdmgnedtoholduoops,a“haﬁ-back”lsaHUMVEE
with & gun turret on top, and holdsg@EPMarines inside, and one in the turret. I was the vehicle -
commander for the rear vehicle. The 1SN TONNahislaumse both “hard-backs.” 1had a
radio in my vehicle, but I do not recall what was being talked about, and I do not recall anything

. specific about the situation with 1 Squad, other than that they were in contact. Besides myself, my

" vehicle consisted of: (SN who was the driver ARG st behind me, S
NI 20 was in the gun turret. GENI

@B We left P.B. Bushido, and traveled west on “Route Redneck,” north on “Route Northstars,” east on
“Route Hurricanes,” and then south on “Route Penguins.” We drove approximately 150-200 meters
down “Route Penguins,” and that is where we stopped because that is where 1* Squad was. We all
have personal radios, and I cannot remember who, but someone notified us on our personal radios that
1% had killed a guy digging an Improvised Explosive Device (IED) hole. When we came up to 1%

- Squad's position on*“Route Penguins,” I Lt /(NN - SN, ot out of the vehicle
to look at the body, because they wanted to go look at it, because they had never seen a dead body
before. They both came back after about five minutes to resume security duties. I have seen a lot of
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CoMfhuation of voluntary sworn statement t.

on May 29, 2006

dead bodies, and since I strongly dislike the gays in 1% Squad, I did not have any interest in Iisteningto
them talk about their kill. The members of 1* Squad who we met up with were:

Y X unknoown) MM (rank unknown)
- O —

‘ mewherelwasmtung Icouldnotseethedeadbody,alsoIcouldnotseetheanessurmundmg
the dead body. I stayed in my front passenger side of the vehicle for approximately 30-40 minutes. 1
finally left my vehicle to find out what was going on, and why everything was taking so long. I
walkeduptothebodytote}l le let’s go, and

etestandmgnearthebody Whenlwalkedup
toward the dead body, I noticed that he was laying on his back. The peoplé I saw around the body
were telling a few of the people to look for brass casings. I think it was QRF members looking for the
casings, but I am not sure. I remember that casings were found and coliected, I just don’t remember by
whom, or what they did with them when they found them. The dead Iraqi was approximately 10-15
meters away from the IED hole. The hole that the dead Iraqi was near was an [ED hole that had been

momdforalonﬁnme TheIEDholelsappmxnnatelylmeterdeepmdapptommately2metersm |

¥ Soon after I walked up to the g at was going on. I told them they were stupid because they

\ 8- 2 g 1 :
y SNAKe becanseroundﬁ:wereﬂymgoverhshead _wasmthmeml‘-‘allujah
lastyem',andhe’smkeneontactbefore,soIreaﬂybehevedatmenmethathewasshotat.-

I picked up a shovel laying 1 near the dead Iragi.
¢ end; it was not 8 ﬂat ended shovel Once-

N— __._Putendoftheshovelmmﬂaedeadlmnd

_ vas putting the prints on the:

, pxckcdupanAK-ﬂ lymgnearthedeadlmq:, took outthemagazme.

andclearedtheweapon of the rémaining chambered round. 1 believe _
, bothweannggloves,bmldonotspec:ﬁcauyrecall'_

’Wewmwmungmundforﬂwkaq:mywshowupandtakzcuﬂodyofthebody butaﬁerawhﬂe,
theysa:dtheyweren‘tcommg,so_]beheve)radmedmandtoldustotakecustodyofthe
body. Tl knd NN h o proceeded to place the dead Iragi in a poleless
litter. id us to put the body in the body bags, but we don’t have them, so that’s why
I’mpreuymthebodywasputmapolelessﬁm The body was put in the back of the second “high-
back.” Idid not see anything else taken from the area. I do not know where the shovel or AK-47 were
placed, other than they did not travel in my vehicle. _

@0nce the body was loaded in the vehicle, we all loaded ourselves in our vehicles, and then we drove to
an Iraqi Police Station I believe. We dropped off the body, and believe the AK-47 and the shovel were

- turned over as well. Then we went back to P.B. Bushido, and I went to sleep. During the next few

~ days, nobody spoke with me about the incident any further. Iam not close with members of 1% Squad,
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Coﬂmaﬁon of voluntary sworn statement . :

on May 29, 2006

and do not get involved in there business. While stationed aboard P.B. Bushido, I did not really
socialize with those guys, and they never mentioned to me about any incident where they physically
abused anyondii ’ : . o

‘ni: statement, consisting of this page and 2 other page(s) was typed for me b_s we
discussed its contents. I have read and understand the above statement. I have been given the

opportunity to make any changes or corrections I desire to make and have placed my initials over the
changes or corrections. This statement is the truth to the best of my knowledge and belief.

Sworn to and subscribed before me this 24 day of MAY intheyear 204 at
NS Gamp Pelluigtn, T o
Witnessed:

" UCMJ (10 US.C. 936) AND 5 US.C. 303

2
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U.S. NAVAL CRIMINAL INVESTIGATIVE SERVICE

IRVESTIGATIVE ACTION 29MAY06

CONTRCL: 12MAY(06-MEBJ-0360-7GMA

SKETCH PROVIDED BY i

1. On 29May06, Reporting Agent (RA) interviewed with{NENINN
at NCIS Camp Fallujah, Iraq for the purpose of ascertaining a
statement relevant to the 26Apr06 shooting death of V/AWAD.

2. During the interview (PP -ovided a sketch relating his
perception of the scene he witnessed subsequent to coming upon the
shooting victim during the early morning of 26Apr06, Enclosure (A)
pertains.. notified RA the victim was approximately 10-15
meters from the Improvised Exploslve Device (IED) hole, and lying
adjacent to the body was a spade-shovel and an AK-47 machine gun with
magazine intact. The deceased individual was lying in a prone
position with his head closely abutting Route Penguins where he and
the other memberg of the Quick Reaction Force (QRF) had parked en
route to joining lat Squad at their security position.

3. Further relevant details pertaining to the above incident were
documented a sworn statement. ‘

ENCLOSURE
(A) Sketch provided by “9335’05

BIOGRAPHICAL DATA .
- EMPLOYMENT: USMC, 1ST SQUAD, 2ND PLATOON, KILO COMPANY, 3RD BN, 5TH
MARINES, IMARDIV

SSN:

DOB:

POB:

REPORTED BY: N liPsrecial Agent
OFFICE: Camp Fallujah, Iraq

EXHIBIT (s3)

FOR OFFICIAL ONLY
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U.S. NAVAL CRIMINAL INVESTIGATIVE SERVICE

INVESTIGATIVE ACTION ’ 10MAYOS6

CONTROL: 0BMAYO6-MEBJ-0357-THMA

RESULTS OF KILO COMPANY 2ND PLATOON SCREENING INTERVIEWS/10MAY(06
1. As background, this investigation was initiated on 04May06 after
Staff Judge Advocate (SJA), Regimental Combat
eam " ~contacted NCIS Camp Fallujah, Irag, concerning a
complaint by ‘ V/BWAD was taken
from his home and killed by Marines during the early morning of
26hpr06. Sub t investigation revealed on 26Apr06, members of
1st

_ _ an 2nd platoon, Kilo
Company, 3rd Battalion, 5th Marine Regiment (3/5), Hamdania, Iraq,
reported they had shot V/AWAD after witnessing him digging what they
believed to be a hole in which to plant an Improvised Explosive
Device (IED). The shooting occurred on a road known as route Penguins
in Northern Hamdania, Irag. On 10May06, screening interviews were
conducted of 2nd Platoon members to determine if any members of the
platoon had information pertinent to this investigation.

2. On 10May06 at 1400 , , ssn: (R

DOB male, was interviewed. This interview
took place in an interview room located aboard Abu Ghurayb. '
essentially stated that on the night and time in
question his (2nd) Squad was part of the Quick Reaction Force {QRF)
that responded to back up 1st Squad. stated he was
briefed that members of the Squad encountered ari Arab male, later
identified as V/AWAD, with a shovel and AK-47 on route Penguins
digging IED holes._ stated he has not heard any
information about 1st Squad forcing V/AWAD from hig home and staging
an IED dig on him, The interview wit concluded at
1417. '

Oon 10 6 at 1421 » SSN
DOB- male, was interviewed. This 1nii rview took place

in an interview room located aboard Abu Ghurayb. stated that
on the night and time in question his (2nd) Squad was part of the QRF
that responded to back up lst Squad. related he was briefed
that members of the 1lst Sgquad encountered V/AWAD with a shovel and
AK-47 on route Penguins digging IED holes stated upon
arrival, he observed V/AWAD along side the road with apparent gunshot
wounds to his body.&stated he observed V/AWAD lying on his
back and that his brains were coming out of his head. & stated
that within arms reach of V/AWAD was an AK47 but that he did not see
a shovel. The interview with concluded at 1436.

s, opgouayos a 13 QNS < GRS
DOB: ale, was interviewed. This interview

place in an interview room located aboard Abu Ghurayb. '
related he is a membergof 2nd Platoon, 3rd Squad. reiated that EXHIBIT (34)
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on the night and time in_ guestion 3rd Squad was part of the QRF that
responded to back up 1st Squad. (P related he was briefed that
members of lst Squad encountered V/AWAD with a shovel and AK-47 on
route Penguins digging IED holes. () stated that on arrival, he
observed V/AWAD, who was apparently deceased, lying on his back and
body riddled with gunshot wounds. SR conveyed he observed a
shovel in one of the two IED holes. @l further related he heard
GREN:tatc, he had to put the shovel and AK-47 in V/AWAD'S
hand for fingerprints and he saw him do so. (P related he
thought the statement made by G s cdd because V/AWAD'S
fingerprints should have already been on the gun and shovel if he was
shooting at them and digging IED holes as 1lst Squad alleged. NG
further related that{jJlB told him that when V/AWAD was down on
the ground that (Yl shot V/AWAD with the Squad Automatic Weapon
(SAW) at close range. {ililllpadded that he believes{ D or SENED
photographed the scene on the night this incident coccurred. The
interview with ¢ concluded at 1515.

5. On 10May06 at 1524, NSNS, ScN: SN

Ay oos: NENY WP rale, was interviewed. This interview took
place in an interview room located aboard Abu Ghurayb. o

reported to 3/5 on June 2005 and was assigned to Kilo Company, 3rd
Squad, 2nd Platoon. WP related that on the night and time in
question 3rd Squad was part of the QRF that responded to back up lst

. 8quad. W reclated that he was briefed that members of the 1lst

Sguad encountered V/AWAD with a shovel and AK-47 on route Penguins
digging IED holes. stated that on arrival, he was appointed to
providedt he did observe V/AWAD lying on the
ground from.his position. §jjji related he believed V/AWAD to be
deceased from his vantage point. Ul further stated that he
observed a shovel and AK-47 about two arm lengths in distance from
the V/AWAD'S body. — as fl-ccalis, told members of 1st
Squad to make sure fingerprints were on the AK-47 rifle and shovel.

took this to mean (NP vanted 1st Squad members to collect
the evidence properly so fingerprints could be collected off of the
weapon.-has not heard any rumors that lst Squad staged an IED
digging to justify killing V/AWAD. The interview with (NP
concluded at 1546.

6. On 10May06 at 1651, ENGGENGNGVNNEEENNNY ss:: AN
poB: (MY rale, was interviewed. This interview took place
in an interview room located aboard Abu Ghurayb. §lll is currently
assigned to 3/5 Kilo Co., 3rd Squad, 2nd Platoon. P related that
he is a Y of 3rd Squad. NN stated that on the
date and time in question he was part of the Quick Reaction Force
that backed up 1lst Squad after they informed patrol base that the
squad had encountered V/AWAD with a shovel digging in IED heoles.
V/AWAD, once discovered by 1st Squad, engaged them with his AK-47 ¢ .
rifle. 1st Squad then engaged V/AWAD with their service rifles and
killed him. ¥ tated that once he arrived on scene he observed
V/AWAD lying on the ground near two IED holes. @M noted an AK-47
and shovel within arms reach of V/AWAD. @l stated that
information was passed on from superiors (NFI) to make sure V/AWAD'S
fingerprints were on the shovel and AK 47.0MEl related that he
observed (ISR, : ;ally place the rifle and shovel in V/AWAD'S
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hands insuring his fingeérprints were on them, _added that

told him that he
explained that a
part of Marine training to

The interview with gl concluded at 1715.

. ig a procedure that is

REPORTED BY: SPECIAL AGENT

QFFICE:

NCIS CAMP FALLUJAH
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U.S. NAVAL CRIMINAL INVESTIGATIVE SERVICE

INVESTIGATIVE ACTION 17MRAY06

CONTROL: O0BMAY(6-MEBJ-0357-7HMA

RESULTS OF KILO COMPANY 2ND PLATCON SCREENING INTERVIEWS/14~-16MAY06
1. As background, this investigation was initiated on 04May06é after

Staff Judge Advocate (SJA), Regimental Combat
Team Five {RCT-5), contacted NCIS Camp Fallujah, Iraa, concerning a
complaint by Y - SRR/ AWAD was taken
from his home and killed by Marines during the early morning hours of
26Rpr06. Subsequent investigation revealed on 26Apri6, members of
1st Sgquad |

and Y 2nd Platoon, Kilo
Company, 3rd Battalion, 5th Marine Regiment (3/5}, Hamdania, Iraq,
reported they had shot V/AWAD after witnessing him digging what they
believed to be a hole in which to plant an Improvised Explosive
Device (IED). The shooting occurred on a road known as route Penguins
in Northern Hamdania, Iraq. Subsequent interviews of the members of
ist Squad, revealed V/AWAD had not been planting an IED, but the
scene was staged to make it appear as if he was so lst Squad could
kill him. On 10May06, screening interviews were conducted of 2nd
Platoon members to determine if any members of the platoon had
information pertinent to this investigation.

2. on 14May0é at 1420, CEENEGEGNENGGNENY ss:: SN 0o: :
d male, was interviewed. This interview took place in a
room located at Observation Post (OP) Bushido, Hamdania Irxaq.
reported to 3/5 Marines, Kilo Co., 2nd Platoon during Apr04 and” was
assigned to 2nd Squad. related that he shortly after this he
met and (NTEEENY stated
that he considers them friends. (MNP related that SNENRD
disclosed to him that his squad engaged an Arab male who they
observed digging IED holes off of route Penguins. Y said

_ related after the lst Squad engaged V/AWAD with thelr
service rifles that he ' ' '

F (8f1) . @D related "¢ _ '
stated no one from lst
sclosed to him that they had forced V/AWAD out of his house

and staged an IED dig to justify killing V/AWAD. The interview with
concluded at 1439.

3. on l4May06 at 1440, CHEEEEEENEEENNEEEY ss': Aty

poB : (N rale, was interviewed. This interview took
place in a room located at Observation Post (OP) Bushido, Hamdania,
Irag. @EEP:eported to 3/5 Marines during May03 and was assigned
to Kilo Co., 2nd Platoon. (il later met A o f
the same platoon but are assigned to lst Squad. W related that
circa sometime during May06, YENESEEN -n GENENEY tc1d him of an
encounter that 1st Squad had with V/AWAD. The two related that
V/AWAD was observed digging IED holes along route Penguins while the

Squad was on ambush patrol. The squad requested and received Exhibit (35)
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permission to engage V/AWAD once he started firing at the squad with
an AK-47. The squad engaged V/AWAD with their service rifles and
killed him. Ujrelated that he was part of the Quick Reaction
Force (QRF) that responded to back up 1lst Sguad on the night in
question. On a separate occcasion and prior to this incident,
G isclosed to @ that he and members of 1st ‘Squad had
beaten up a High Valued Individual (HVI} by the name of

related that (NP was vague as to particulars about the

incident and did not provide specific names as to who was involved in .

beating — SRR rc1ated that I did state that o

family was placed in one room and he and the rest of the squad beat

GEEEPin different roon. (JPtailed to provide a date and time
as to when this incident occcurred. (ENEENPstatcd SN waited

in thée HUMMERS while the rest of the Squad beat- The interview
with -:oncluded at 1457 hours.’

4. On 14May0é at 1515, 1 ssx: (NG
‘DOB: male; was interviewed. This interview took place
in a room located at Observation Post (0P} Bushido, Hamdanma, Iraq..
-eported to 3/5 Marines, Kilo Co6., on 070ct05 and was
assigned to 2Znd Platoon, 2nd § lad. related that he attended
School of Infantry with , anc (D
1st Squad. According to. is especially close with
of 1st Squad. related that no one from 1st Squad
disclosed to him that an IED digging was staged ‘on V/AWAD to justify
killing him. said that the members of lst Squad all told
him that they. observed V/AWAD on route Penguin digging IED holes.
tated that about two months ago after 1lst Squad, returned

from patrol he asked -what the sguad got into. —

told him that the squad went to a HigMue

Tat the HVI attem -
the squad apprehended him. -also conveyed to-l that
the purpose for going to the HVI louse was to rough him up to get
informatlon regarding insurgent activity. The interview with :
concluded at 1535. : :

_ pos: (NN ssv: SN

1le, was interviewed. This interview. took place in a room
"located at Observation Post (OP) Bushido, Hamdania, Irag. @&
related that he reported to 3/5 Marines on 170ct05 and was assigned
to 2nd Platoon. @ #had no pertinent information regarding this

imrest:lgatlon .

¢. R o:: GNMN 5SSV : SRR
-male was interviewed. This interview took place in a room
located at Observation Post (OP) Bushido, Hamdania, Iraq. ANy
disclosed that _ told him that on the day and time im
question 1lst Squad c¢ame in contact with V/AWAD. He was digging IED
holes and armed with an AK-47. The Squad requested and permission
was granted for the squad to engage V/AWAD with their service riflas,
related that the squad opened fire on V/AWAD and that the
squad maneuvered up to V/AWAD'S position. disclosed to
@I that he and the entire squad fired their weapon at V/AWAD.

About two months ago,. dlsclosed to_:hat 1st Squad
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had beaten up a fake Sheikh. The fake Sheikh was considered a HVI .=
and supported the insurgency. _identified— and

as participants in the beating. G isclosed that
when the Squad went to the fake Sheikh's house he attempted to run
out the door but he (SN zporehend him and forced him back in

to the residence. Wher members (nfi) of
1st Squad then beat the fake Sheikh. did not disclose where
&was during this incident. (IR has not heard any
rumors that 1lst Sguad kidnapped V/AWAD from his house and staged and

1ED dig to justify killing him. The interview with D commenced
at 1545 and concluded at 1605.

7. On 15MayD6, — poB: NN vas
interviewed. This interview took place in an interview room located
at Abu Ghurayb, Iraq. {llllrelated that on the date and time of
the shooting incident involving 1lst Squad he was on radio watch at
the command center. At or about 0200 hours, the radio operator
{nfi) for 1st Squad called in and said that the squad observed an
Arab male later identified as V/AWAD, digging an IED hole on route
Penguin. At this time, G c12tod that SN -hc was the
watch officer, taock over primary communication with 1st Squad. It
was at this time, that 1st Squad related V/AWAD was firing at the
squad. asked where the rounds were coming from.

then heard on the radio telling lst Squad to engage V/AWAD
after they started taking incoming fire. (MMM was asked if any one
from the platoon and/or squad disclosed to him that. 1lst Squad had
staged an IED dig on V/AWAD to justify shooting him. S cclated
that he has not heard of such an allegation. gijiilll# had no
information regarding an assault of the fake Sheikh circa two months
ago. The interview with @ENR comnenced at 0939 and concluded at
0355 hours. L - ‘

8. On 1SMay0s, UNENEEEEEGEGEGENNEES co:: GEENEY ;@D
. @R was interviewed. This interview took place in an interview
toom located at Abu Ghurayb, Irag. _reported to 3/5 Kilc on
31Mar(5. His Military Occupational Skill is Infantry Unit
Leader/0369. @M related that on the day and time of the
shooting incident involving 1lst Squad he was at-the command center
and assigned to be the watch officer. Part of G uties is to
monitor radio traffic while the platoons conduct their mission.
recalled the night lst Squad was on ambush patrol.
related that at or about 0200, members of lst Squad (nfi) contacted

the command center to report that the squad observed V/AWAD on route
Penguin digging IED holes. V/AWAD was allegedly armed with an AK 47
because the squad then reported that they were receiving incoming

fire. (IR vho was positioned at Operation Post (OF) Bushido
during the engagement with V/AWAD, took over primary radio '
transmission with 1lst Squad at this time, After 1st Squad reported
that they were being fired upon,{lli§ gave the squad permission to
engage the target. Subsequent to this event, S :c)atcd that
h lst Sqguad platoon sergeant completed an inventory of the .
rounds expended by the squad. Initially, G :-lated that SNNEED
reported that the squad expended thirty rounds during the engagement
later however SN reported an excess of one hundred rounds had

been expended. ' reported that he previously provided Special

FOR OFFICIAL USEgARLY . WARNING M
Pag‘ 3 THiS . IS THE OF THE RAVAL CRIMS 1l :
; muvzmnmnonmmmmmm

HERETO, CONTENTS MAY NOT BE DISCLOSED TO THE PASTYIS) CONCERNED WITHOUT SPECIFIC
1 87 Eeraanon FROM THE NAVAL CRIMINAL INVESTIGATIVE SERVICE.




0BMAY06~MEBJ~0357~ "J'HM

sUBs: G %
U.S. NAVAL CRIMINAL INVESTIGATIVE SERVICE

Agent S i - copies of the expenditure reports completed by
The interview with crmmenced at 1000 and

concluded at 1013 hours.

9. On 16May06é, — DOB: - CERNRN

was interviewed. This interview tcok place in an interview room
located at Abu Ghurayb, Iraq. —reported to 3/5 Marines, Kilo
Co., on 6/2003. -Mllltary Occupation $kill is 0311/Rifle Team
leader. @i related that when he first reported to Kilo Co., he was
assigned to lst Squad after to Irag he is temporarily assigned to
Headquarters.‘related that he maintains an amicable
relationship with 1st $quad with the exception of (NN
stated that he is especially close with (NEF. S described
as evil and hot tempered. @l xelated that once he left
1st Squad things changed. @lP related that he was the voice of
reason on the squad and believes that the squad would not be in
trouble now if he had still been: there, - related that during a
conversation with and @E:rey disclosed to him that -
directed ‘them to beat a High Val d Individual {(HVI) s
because he had eluded prosecut:mn by the Iraqi court. This frustrated
and so he ordered(ENENP:c G to Heat the HVI.
Neither or (IR disclosed if GMNEMENRENvas actually
involved in beating the HVI. Regarding the shooting incident with
v/AwAD, @ stated that @EEMEEEER told him that he was on duty at
Operation Post Bushido when the Squad snatched up V/AWAD out of his
house, staged an IED dig and shot him. brelated that _
had to get this information from or AN
added that after NCIS initiated an 1nvest1gat10n into the
shooting of V/AWAD, that he had lunch with

-related that

related that he had called his mother who told him that He should get
lawyer. —stated nez.ther—or G - cc any
statements to the effect that they ‘had kidnapped V/AWAD from his home
and staged. an IED ‘dig ori him to justify killing him. The interview
w:.th_commenced at 0955 and concluded at 1155.

REPORTED BY: — SPECTAL AGENT

OFFICE: NCIS CAMP FALLUJAH
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U.S. NAVAL CRIMINAL INVESTIGATIVE SERVICE

INVESTIGATIVE ACTION 30MAYQ6

CONTROL: 0B8MAYO06-MEBJ~0357-7HMA

RESULTS OF 2ND PLATOON SCREENING INTERVIEWS

1. As background, this investigatlon was initiated on 04May(06 after

Gy staff Judge Advocate (SJA), Regimental Combat

Team Five (RCT-5), contacted NCIS Camp Fallujah, Irag, concerning a

complaint by that IR /2WAD was taken

from his home and killed by Marines during the early morning hours of

26Apr06. Subsequent investigation revealed on 26Apr06, members of
lst Squad
_ and 2nd Platoon, Kilo

Company, 3rd Battalion, 5th Marine Regiment (3/5), Hamdania, Iraq,
reported they had shot V/AWAD after witnessing him digging what they
believed to be a hole in which to plant an Improvised Explosive
Device (IED). The shooting occurred on a road known as route Penguins
in Northern Hamdania, Iraq. Subsequent interviews of the members of
lst Squad, revealed V/AWAD had not been planting an IED, but the
scene was staged to make it appear as if he was so 1lst Squad could
kill him.

2. On l4May06, Reporting Agent {(RA) interviewed members of 2nd
Platoon, Kilec Co, 3/5, at patrol base Bushido, located in the
Hamdania area of Irag. Platoon members were interviewed regarding
any information related to the events of 25-26Apr06, involving lst
Squad; if they could provide any information related to threats made
against ‘or whether 2nd Platoon members had
any information related to 1st Squad's activities during their
current deployment. The results of these interviews are located
below.

3. RA Interviewed _

who related he had little or minimal contact with members of
ist Squad while stationed at patrol base Bushido. —
stated he only knew about the events that took place on 25-~26Apr06,
after hearing them from other members of 2nd platocon. SNENENGGNGY
heard from other platoon members, who he was unable to identify
specifically, that 1lst Squad had shot a guy while he was digging an ‘:
1ED hole. NI further related he had not talked about the
incident with any member of lst Sqguad. SN - o related he
had no idea who would have placed a threatening note onfiiiillEEE:
bed, or if anyone from lst Squad, or 2nd platoon would do such a
thing. WNo other pertinent information was obtained.

4. RA interviewed

SR <o related he did not have any further information about
the events involving Ist Squad on the 26Apr06, other than what he had
initially heard, which was 1lst Squad had shot and killed a guy who
was trying to dig an IED hole on route Penguins.

stated he had never hegrd of lst Squad beating up any Iraqi EXHIBIT (36)
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ciii iians, or coming up with a plan to kill Iragi HVI's. -
_ also had no information related to the threats made against
- No other pertinent information was obtained.

5. RA interviewed
pursuant to information on the events inveclving lst Squad on 25«
26Apri6. stated he did not know exact details of the
incident, but he had heard that lst Squad had killed a guy who was
digging and IED hole on route Penguins. further related
he did not know of any incidents in which lst Squad members had
beaten Iragi civilians. also related he was shocked when
he found out from that a threat had been made against
@I - that he had no idea who could have placed the threat on
SR s ack. No other pertinent information was obtained.

6. RA interviewed
_ tated he did not know any other information other than
what he had heard about 1st Squad shooting an Iragi digging an IED

hole on route Penguins,’ was also unable to provide
information related to the threats made against (Ml or whether
lst Squad had assaulted iIraqgi civilians. No other pertinent
information was obtained. '

7. BRA interviewed! 7 _

. ) related he originally heard that lst Squad had
killed an Iraqi after witnessing him digging an IED hole on the side
of route Penguins. (NI alsc mentioned since an investigation
had been initiated into the shooting, rumors began as to whether 1lst
Squad had legitimately killed the Iragi. - was not able to
relate who specifically started these rumors. @R did not
provide any other infomation related to whether lst Squad ver
asgaulted Iraqi c:.ul:.ans, oxr where the threats agamst&r”f
originated. No othe: information was obtalned.

8. RA interviewed _

who related, he had been on Quick Reaction Force (QRF) the
night’ of 25/262pr06, and responded after lst Squad reported they had
taken fire. fstated he helped "police up" brass that had
been scattered about the atrea during the alleged firefight. -
also mentioned unknown members of the ORF. took photographs of
the dead Iraqi and the scene of the incident. - went on to
further relate, he thought it was odd that (I scemed to be
overly interested in making sure the Iragi's fingerprints were placed
on the AK-47 and shovel tlhat were at the scene of the shooting.
According to Il this did not seem like normal behavior.
also disclosed that he had heard of an incident in which

members of ist Squad, particularly (MNP >ndSEMEENR had beaten
up an Iraqi civilian. (25 not able to provide any

information has to who had placed a threatening note ongS ,
rack. RA asked_ if he would be willing to provide a sworn-
statement regarding thisx information, to which (NN agreed.

Bo other information was obtained.

9., RA interviewed _
-'who related he did not have any information to provide
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regarding allegations that 1lst Squad had beaten up Iraqi civilians.
ddid relate he had seen tracer rounds in the area that
1st Squad had reported they took fire from. QUMY stated
he was on the roof of patrol base Bushido, when he witnessed the

tracer fire. ) reported the story he had heard
regarding the night of 25-26Apr06, was lst Squad had fired upon an
Iraql male who was digging an IED hole. was also

unable to provide any information regarding threats made agains
@ Yo other information was obtained.

10. RA interviewed _

who related he had no information to provide regarding
whether or not he had ever seen or heard of members of lst Sguad
assaulting Iraqi civilians, or if had any information
regarding threats made against (NP did relate the
information he heard concerning 25/26Apr06 was lst Squad had killed
an Iraqi male attempting toc plant an IED on route Penguins. No -other
pertinent information was obtained.

11 RA interviewed

who related he had heard 1st Squad had killed an Iragi who was
attempting to dig an IED hole on route Penguins. “ also
related he did not know who threatened - and he had not heard
of 1lst Squad assaulting Iraqi civilians. No other pertinent
information was obtained.

12. RA interviewed _ _
@R o relatéd he did not know who had threatened and

had not heazd of lst Squad members assaulting Iragi civilians. (i
S :tated he had heard from unknown members of 2nd Platoon, that
' 1st Squad had shot and killed an Iraqi male while he was attempting
- to dig an IED hole on route Penguins. No other info was obtained.

13. RA interviewed _
S 1o related GEENNMMMP: 1st Squad had related to him they
had- shot an Iraqi male, attempting to dig an IED hole while on
patrol. When agked by RA about allegations of 1lst Squad members
assaulting Iraqi civilians, (SN seered surprised and mentioned
that (M was a friend of his and a "funny guy”.

stated he had not heard of 1st Squad ever assaulting Iraqi's. (S

—also did not provide any information regarding the threatening
note placed ond rack. No other information was obtained.

14. _RA interviewed
who related he did not know of any instances in which 1st
squad members, beating Iraqi citizens. St 2tcd he had heard
through talk amongst 2nd Platoon, that 1st Squad had killed an Iraqi -
male, while he was attempting to dig an IED hole. No other pertinent '
information was obtained. _ §
15. RA interviewed
G vio rclated hie was on QRF the night of the 25-26Apr06, and
responded once 1st Squad had reported they had taken contact. (NN
W id not disclose any other info related to this incident
other than what he heard on his radio, that lst Squad had shot an

Iragi male digging an IED hole on route Penguins. SNy
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stated he had not heard of 1st Sguad assaulting Iragi citizens.

16. RA interviewed YNNI

who related he had heard ist Squad had killed an Iraqi
digging an IED hole on route Penguins. (NN 1:c related he
had not heard anything about whether lst Squad members assaulted
civilians, or conducted any other questionable activities during
their deployment. No other pertinent info was obtained.

REPORTED BY: \UMEEMENE Srecial Agent

OFFICE: Camp Fallujah, Iraq
\
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INVESTIGATIVE ACTION 30MAYO06

CONTROL: (0BMAY06-MEBJ-0357-7HMA

RESULTS OF SCREENING INTERVIEWS: KILO COMPANY, 2ND PLATOON/14MAYO06

. As background, this investigation was initiated on 04May06 after
Staff Judge Advocate (SJA)}, Regimental Combat
Team Five (RCT-5), contacted NCIS Camp Fallujah, Iraq, concerning a

complaint by ANEGNGEGNEEENEE: ANy //7WAD vas taken

from his home and killed by Marines during the early morning of

26Apr06. Subsequent investigation revealed on 26Apr06, members of
1st Squad h
AR . . ; IR, 2 platoon; Kilo

Company, 3rd Battalion, 5th Marine Regiment (3/5), Hamdania, Irag,
reported they had shot V/AWAD after witnessing him digging what they
believed to be a hole in which to plant an Improvised Explosive
Device (IED). The shooting occurred on a road known as route Penguins
in Northern Hamdania, Iraq. Subsequent interviews of members of 1lst
Squad, revealed V/AWAD had not been planting an IED, but the scene
was staged to make it appear asg if he was so lst Squad could kill
V/AWAD. On 14May06, screening interviews were conducted of 2rd
Platoon members to determine if any members of the platoon had
information paertinent to this investigation.

2. WC, Weapons Platoon,
SSN: DOB W nale, was interviewed. This
interview took place at 2nd Platoon, Kilo Company, 3/5's Forward
Operating Base (FOB). N ‘eassentially stated that during the
night in question, he was manning Post 1 from 0000 to 0200. He
stated he saw/heard a burst from a Squad Automatic Weapon (SAW), he
then heard approximately 3 to 4 rounds from an AK-47, finally hearing
a second burst of fire. from a Squad Automatic Weapon (SAW) along with
one shot from an M16. —atated that he was told b_
1st Squad had shot somebody. )

3. On 14May06 SENNNNNNERENNENENE vc:pons Platoon, SSN: (NN

Y DOB-—, @R n:le, was interviewed. This interview took '
place at 2nd Platoon, Kilo Company, 3/5's Forward Operating Base 7 ‘

(FoB) . WHNEE stated that all he heard from the night in question was
hearsay regarding the shooting.

4. On 14May0c EENSUNUUNUIENNMRINNS s QNN , DOE

WEllrale, was interviewed. This interview took place at
2nd Platoon, Kilo Company, 3/5's Forward Operating Base (FOB). (NN
stated during the night in question he was sleeping. His squad was

not on duty this evening. (i} stated he did not know“
that well because he had just reported to 3/5 in Aug05. uhad

heard later that NN squad saw a Military Aged Male (MAM)
digging a hole and shot him.

5. On 14May06 GuESEEESEENN, SSN: SNENNSENNNY; DOE:
EXHIBIT (37

N SN nale, was interviewed. This interview took plgce at 2nd
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Platoon, Kilo Company, 3/5's’ Forward Operating Base (FOB). @il
stated that during the night in question he was manning Post 2 from
approximately 2300 to 0300. il v:.'en't on to say that he had
heard some shooting and saw the Quick_l}eaction Force (QRF)} head
towards the area of the shooting, but at the end of the evening all
he heard was that they patrol had made {contact.

, Weapons Platoon, SSN:
: A male, was interviewed. This
interview took place at 2nd Platoon, Kilo Company, 3/5's Forward
Operating Base (F0OB). gtated during the night in question
he was on a hen went to bed.

7. on 14May0s (NG ssv: NN, DOb:
—male, was interviewed. This interview took place at
2nd Platoon, Kilo Company, 3/5's Forward Operating Base (FOB).

@B stated during the night in question he was sleeping and
wearing earplugs. @ stated he was awakened by o
report for duty as the Corporal of the gquard. NN stated he
thought something had happened because was passing
information regarding the Quick Reaction Force (QRF), and information .
concerning a patrol which had made contact. ¢l stated he only

heard second hand information regarding the shooting. @R stated
he knew about (MR but did not associate with him.

8. On 14Mai06 A s : Y. Do

f male, was interviewed. This interview took place at

2nd Platoon, Kilo Company, 3/5's Forward Operating Base (FOB). (i
stated during the night in question he was in 2nd Platoons Forward
Operating Base (FOB) command post, manning the radio. gstated
he received a radic call irom (M advising lst Squad was
taking fire and was requesting permission to engage. il stated

gave the authorization to engage.’ ialso stated he
personally responded with the Quick Reaction Force (QRF), and once at
the scene, he observed the body. (i stated the body was
approximately 50 to 75 meters from the I1ED hole. - went on to
say that he cordoned off the area and notified the Iragi Police. The
Iraqgi police stated they would not take the body. Ml had his
Marines place the body in a body bag and transported it back to the
FOB area. .

6. On 1l4May06

2
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STATEMENT

Place : NCISRA Camp Falluish
Date : May28. 2006

_lnakethsfoﬂomgﬁﬂdelmmmﬁmm—

whom I know to be a Representative of the United States Naval Cri Investigative Service. |
makemustatemauofmyownﬁeemﬂmdwiﬂxommmeademmammexmdedl )

WWWMMBmmmyhoﬁedgeofAmhoﬂﬁghvdm :
individual, Iraquauond,andShoohngon%Aprﬂ 2006.

.For ldennﬁeaumm bomon-i:— Ihav-

R cyes, am tall, weigh @ilffand my social security fiumber i
amcmemlymgnedmhﬂﬁmthﬂlehaudmomemedlmnCA. Myhome
address is T

I first came to 3/5 backmOcﬁobaonQﬂi!,andeasxmuallyass@odto IatSqmd,anPlatoon,Kﬂo
Company, forthudeploymaﬂ,bﬂmowd*omeweleﬂthekadmmmdmmm

Have known most of 1st squad for quife a long time and I am particularly close friends wi
] Sonaedlesstsaylwasshockedmhearaboutallme

problems 1st squad had since I left.

-\bmnmorﬂneeweeksago.lwdkedoveﬂotheMmge,ﬂmbathmgmwlmﬁlsstaysatAbu
Guhrayb, to talk with some of the guys from first squad about everything that happened. It had been
Maw&mwaﬁqhmmmwshoomhﬁMMqumdhadbemsem

back to Abu Guhrayb to kind of get their head straight. 1 ssw SN o GENERN

ind asked them what happened. The three of them that since | had left
 thie serund hac fallanapart,moralewaslow,andﬂﬁew:.otof&nmonmgst

b
] .aboutsomeofﬂwmzyﬂnngsthatzis;sqmdhaddone, %
) menti 1ey had be a High Value Individual (HVT), #
m:ﬁalstsquad,mcludlng-
this HVL, (I do not remember the riame of the HVI) where@ilf
, told me that he hit the HVI first and SEENNNY
1d him to hit the HVIGED

Qm&mmmwm-md—mdwhymeywomddom
bmtﬁeymgoqlguyﬁ, I&edthanifthesﬁorybehindﬁ:esbmﬁngontbe%thof
true also. | was told by@RSENENNSNENR that on the night of the shoot ?lst_squadwasom

‘ -ﬂmatﬁrstuedldnqtbehm
id me that he went over to

i b2

* permi QD toid me tha: UM old i o wait 50 he cold call back o
higher. _lmmldmeﬂEtBeﬁredmywaybecmhcoouldseethatﬂwguyhadanAK47o
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innation of voluntary swom statement of .
on May 28, 2006 L

-

h&ﬂdthatwhmheﬁredontheguy,theguyshotbackmthhlsm—smd,ﬂuswas

when—andthcmofthesquadmovedmundﬂmhnsthgguymdhmdhm The

last thing
—Ithouglﬂﬂntthlswashndofsuange,bmse._j d!dn'tbehevethatthelraq
wouldbewalkmgaroundwﬂhmAK. I was not surprised by the B
seen them done before in cambat, but I just didn't believe the story had happen
hadtoldme

-asked-and_fﬂmmwastmemdwhatmmcht. All three of
them wers ‘jkdutﬁ:somﬂénothmbmmecase,andﬂmtﬁunmﬂﬁ_

| ‘_jm—mysdfMammmshoom
Fayh, NCISbud sty ko to OSMINID -SND

Swom to and subscribed before me this Lg day;f
o Conp Rlbist Treg

- Witnessed:

et Naval Crimiioat Tovestica i o
Aumnmvmrﬂoummmss,

UCMIJ (10 U.S.C. 936) AND S US.C. 303

Pago 2 of2 _
NCIS 5580/26 (1/2001) (Formerly NCISFORM 016/04-81)
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STATEMENT

mmﬁﬂfo&mﬁwmv"mmm
!Il!lllll!l“mmmIhuwuﬂwckqnmmmﬁwufﬁepmmdmmumhmﬂGmmnn

mwm‘mzﬂmmm 3‘anon,sﬁmnmm
an Iraqi civilian during the morning of 26Apt06 SINND

llﬁhrﬂnpmpmuuﬁuhmﬁkﬁmnjamallllhnmﬂlll'hﬂtumHIIIIhuraﬂlllqnmI

wmbumonﬂae—in — | Mymalsentitmymmbais.—lm

currently assigned to the 2* Squg

*yroom. It ]ﬁbadﬁhnawhmewqum: 3 that 1* squad bad
ammwouﬂhuhilllllrsnmuu(hwofﬁcnﬂhukﬁu(hmmuwuwumdﬂw
er ong is for Platoon. S Wsnmnuahouuﬂasﬁccocjﬁnnusmewhu

o
33"“""‘

l‘amuﬂudh&d

I.Innanunnlhﬁmﬂmu&mmmbmﬁﬂnnwﬁuﬁumsSkNNanmdmhmklhnnnsmuoﬂheamm
date, but'it was the day that the investigators took the weapons away from 1% Squad. 7

‘ Page1of1
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on May 29, 2006

justgotbackﬁomapml,md—oldmcﬂntl“Sqmdwmmteommghck
becanse they were all under investigation. | asked QNP why they would be under
mvemmwmmmﬂwi and did seem right. The guy was digging a whole and had an
AK-47, it seemed liks 1* what they had to do. told me that what we where

' pened. G- me he licard people from the village
' lﬂsbuaebyml“SqmdandﬂleAK-ﬂmdshovelwasalm

--ofﬂmhomg.mayhe aweekortwo,-ﬁoldmeabmtthomdanhelmd
-“Hetoldmeﬂnsathemmlnm Ha told that 1*
nke |

hpwaomdemnyhuhat I‘Squldbeuupmoﬂmguyatﬂmt
mdahmtmmmdaysbefmemm&omﬂnl‘wmdm

Swomn to and subscribed before me this 2 7 _day of 5y mﬂleyur Z20ok o
Nele Cotmy ity

NCIS 5580726 (12001) : (Fotmerty NCISFORM 016/004-81)
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INVESTIGATIVE ACTION 13MAY06

CONTROL: 0BMAY(Q6-MEBJ-0357-THMA

resurts oF InTervieR wiTh @ 1omavos

i. As backgr i, this investigation was initiated on 04May06 after
Staff Judge Advocate (SJA), Regimental Combat
Team Five (RCTI-5), con NCIS Camp Fallujah, Irag, concerning a
complaint by that'— V/RWAD was taken
from his home and killed by Marines during the early morning hours of
26Apr06. Subsequent investigation revealed on 26Apr06, members of
1st Squad, 2nd platoon, Kilo Company, 3zd Battalion, 5th Marine
Regimen ' a, Ir

L
_ and , reported
they had shot V/RWAD after witnessing him digging what they believed
to be a hole in whi;‘:h to plant an Improvised Explosive Device (IED).

2. on 10Mayos, NSNS -5 ioterviewed. This

interview took place in an interview room located aboard Abu Ghurayb,
Iraq. elated he reported to unit 3/5 Marines, Kilo Company,
and was assigned to 2nd Platoon, 3rd Squad.- stated his duty as
a Corpsman is to provide medical care for the Marines in the event
_they are injured.jf_urther related he stands security watch and
.goéa out on with the Squad as well. (I nowever,
related he does not have tactical authority.

3;"relat,e_d- on the morning of 26pr06, he was stationed at
Operation Post (OP) Bushido when 1lst Sgquad reported they had
encountered an Iraqi male, later identified as V/AWAD, on route
Penguin with a shovel and RK 47. V/AWAD was allegedly digging holes
for Improvised e (IED) placement on route Penguins.

§ and _
however, the two

I n Bl are also members of 1st Squad;
were not present when the squad encountered V/AWAD.

4.-advised he was part of a team known as the Quick Reaction
Force (QRF) that responded to back up 1st Squad. iexplained the
QRF is comprised of Marines from 2nd Platoon who are stationed at OP
Bushido whose job is to hack up members from the platoon should they
encounter insurgents.d could not recall the names of the QRF
Marines responded to route Penguins on the night in question.'
related the QRF arrived on route Penguins within minutes of being
notified 1st Squad was taking incoming fire.

5. —conveyed upon QRF arrival, oted lst Squad was standing
around V/AWAD with the exception of ) v2: standing
security on the squads gear at this time. stated this was odd

because normal p:qgg”dure after an encounter such as this is to
irelated he observed V/AWAD'S body EXHIBIT ('{o)
was I ed with gunshots and it was readily apparent he was.
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deceased. WilPstated V/AWAD had apparent gunshot wounds to the head
and torso area of his body. {jl#recalled V/AWADS' brains fell out
of his head as he placed his remains in a body bag.

6. WM stated when he arrived on scene the shovel and AK-47 had
already been removed and were not in the vicinity of V/AWAD.

stated he later observe ﬁ place the shovel and AK-47 in
V/BWAD'S hands for fingerprints. SN thought this was odd
because if V/AWAD was digging holes and shooting as first Squad as
alleged his fingerprints should have already been on the rifle and
shovel. .

7. !related 26Apr06, shortly after the shooting the QRF and lst
Squad returned to OP Bushido. W related he ancfjill talked .
about the shooting of V/AWAD. According to ‘ld him 1lst
Squad had murdered V/AWAD and he was upset with - |
stated (IR did not disclose to him the specifics about the
shooting incident (i.e. each squad members role in the shooting) but
only stated in "ten years I will tell you what happened”.
further related told him "we are not like these people and we
are better then they are”. {illl§explained he took (P statement
to mean U.S. Navy Corpsman are not like Marine grunts who go around
killing people for no reason.

8. grelated about two weeks after the shooting incident
inveolving V/AWAD he learned V/AWAD'S family reported 1st Squad, had
taken V/AWAD from his home and shot and killed him. Upon learning
this information, {Jllil§stated he went to( il and told him: "I now ~
know what you had planned to tell me in ten years". SR rclated to

what he had learned about lst Squad taking V/AWAD out of his
hgme and k1111ng hlm..-then stated he was scared and did not
know what to do. (M added (P dic not provide specific details
about the shooting incident, i.e., each squad members' role in the
shooting. N related what he gleaned from his conversation with

was Bl was in fear for his safety, stated @ ‘
told him he did not participate in the shooting of V/AWAD and was
strongly against it. :

REPORTED BY: WHINGGNENENENNE s-:cia. AGENT
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STATEMENT

] mﬂnhfoﬂma&w@wlmmysmmmm

W I know to buawmveofﬁe United States Naval Criminal Investigative
Service. ImnkeﬂnsstmnmofmyownﬁeemﬁandwnhoutmyMMmmeorpmmm
extended. IWW%ME@MWWEW&QG&%W@&&
25/26APR06.

@ with the QIR I am currently assigned to the

imental Aid suuonomcr-s at:Camp Fellujab. 1 and @leyes and 1 am@l and
' ‘ ‘uﬁmysmw

355, mcmm 2nd Platoon, 3d Squad. T
. Wﬁcmaxmfors/s Kilo

_ aweekottwobeﬁxﬂﬂnhnmg :
'oquldnotseewhoeluwasqnthemf
ek wre weF THELE w- wo

— -memmdmsmw B ey

3 ‘  was not standing with the rest of Y5t Squad. I did'not see him, |
8 an told he was on "gear security” to watch ovés-ev 's gear from the &
‘*ﬁ . _
me, Right away, I started thinking that we'd been out here for four

to find the bad guys Iaying [EDs. We hiad learned about their tactics
Théyknowwepmold:emaﬂﬂmﬁmmdkeephcwymhofm

Usually when they "“'mnsﬂnydommvmmy&myhavempeopiembya

y NCISFORM 016/04-81)
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C&inuaﬁon of vol sworn statement

on May 31, 2006
different times to dig the.hole, they would always have an escape route, and they were never so
obvious as to walk down the middle of the street holding an AK-47 and a shovel. They would be more
careful while planting IEDs '

'WegotacallﬁomtheCOCinsmwﬁngustogetalltheevidencepossible. I do not know who from

tthOCmadethecaHbewmelhaﬂdmcinmﬁonwmeﬁomsomeonebythe}MMWVs._

! kind of smarted off and said, "You want fingerprints, here's your fingerprints." (MRS
then used the dead man's hand to grab the shovel and the AK-47 to place prints on them. Now,
realizehewuplmﬂinsﬂlepﬁnts,bmatheﬁmewhmlwassﬁlltryingtoﬁgmoutwhatwasgoing
on, 1 thought he was just being disrespectful o the dead 9

.Wewaitedatﬂwsceneoftheshooﬁnsforabomls minutes while we waited to get word if the Iraqi
Poliee(IPs)weregoinstopickupthebody,orifweneededtotakccareofthcbody. During that 15 -
minmes,evayonewusmcitedandtalkingabomhowwe“got“meguyplanﬁngtheIEDmdthatitwm
another bad guy off the : _ '

‘Aﬂerawhile,tbccaﬂcamethntthcl?swmnotgoingtopickupﬂwbodyandwewouldhaveto
transport it. That is when I got out of my HMMWYV and saw@WIR, who had walked up from the
ambush site. 1 said to him, "Hey§Ill where have you been?" He said, "I was on gear watch.” 1
asked what had happened and he said, "We shot this guy digging an IED hole.” There was an
awkwand silence and then he said, "In ten years, I need to tell you something.” I'm with@E all the
time, so I can read him well and we don't keep secrets. 1 knew that he meant he wanted to let
something blow over for ten years before we could talk about it. At that point, I was not 100% sure,
bmlkn:wsomahingwasnotriglnﬁom-commentandmywﬁerobservaﬁ

’&ﬂammompeopleshrbdgetﬁngoﬂofmeMWVsbemsewehthomowtﬁghody.
Someone pointed out we did not have a body bag and our piatoon sergean NN said there
was one in the back of the HMMWV. AfcwdftheMmiﬂubmughtﬂnbo(}yba’g@-‘andlprbeeeded
" to put the body in the body bag. When I lifted the body up, picces of his brain poured out, and I
discovered later that I had feces on my arm. It was obvious to me that there was no way to render aid
to him. Imemberseeingpinpoimholaonmeﬁ'ontofhi'sfaoe,bmﬂnbwkofhisheadwmblown
out.

‘Itmmmduﬁoughﬁgormorﬁshadaheadybegmmsahbmthebodymdmadysﬁﬂi Me
and another Marine loaded him into the HMMWYV. I do not remember who helped me load the body.
Aﬂuthat.wedrovebanktom:rpatrolbmwhueSrdSqmdgotoﬁ‘exceptfqrtmdrimwholcan
not remember and either our Staff Sgt. or SEEENER got on the convoy to accompeany the The

chivmandlstSquadwokthebodytoﬂwlocationmwhichitneededmbedeﬁvm

coupleofweekswembymdwayonewumﬁngahommeshooﬁn&bmﬂwymmhﬁnsthc
fake story instead of the real story. Peoplereallydidn‘tmrtﬁellinglhetmﬂ:mﬁlNCIScamcwﬂw
base. It wasn't until then that it started to come out and everyone knew 1st killed the man.
While escorting NCIS around the village and the victim's house, {i§ [l and | went outside for a
smoke break and had a conversation about how we both felt 1st Squad had murdered the man. At that
time, we still didn't know details. I remember@Simsaying, "They mesged up this time." We both

' Nasssams(tm)b ' ' SCISEORM 016/04-81)
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7 on May31 2006

noticed _was very nervous and ﬂxppmg out. He was smok: more than usual. I
didn't talk toSEMEBRbout the incident until the night after NCIS got there.

When we got backtohouseaftercscomngNCIS around,Igrabbe_out ofhls roomandtoldhlm
I know what you wanted to tell me in ten years. He had been sleeping, so he was groggy, but we both
went to the roof to talk. We made sure we were by ourselves. I asked him what happened and he said,
"We murdered this guy." He was freaking out because of the investigation. We had a conversation
about how it was going to be ok, but he had to be honest. He did not go into details about the murder,
because NCIS was downstairs and he did not want anyone to hear the conversation, but he confirmed
1st Squad killed the man. Afier that conversation, it was difficult to talk about it because we were
always around other people. The information I got from him came in brief oonversanonswehad ver
the next week, The mfonnanon below 1swhatIleam=d from all of my conversations wlth

The night of 25/26APR06, 1st Squad consisted of
_MmldmelstSqmdegMandtheywentover
toS house to look for him, but he wasn't there. They intended to kill (IR who was a known é@#
target on the High Value Individuals (HVI) list. He was to be captured, not killed. §Iid not say
who, specifically, went to NI house. He said Wllllllvas not there, so they moved on to another
house near@IR house to get the victim. -dldnotsaywhytheydecldedmpuckthevxcnm
Theywenttogel;anAK—ﬂandshovelﬁ-omanotherhousemthesamevﬂagemdgabbcdthewcnm
out of his house. The house where they got the AK-47 and shovel was about 500 meters from the
victim's house. It was not clear if they retrieved the AK-47 and shovel at the same time they got the
victim or different times. dragged the man to the IED hole that was already there and planted the
shovel and AK-47. Th victim at some point, but I do not know when. SN had A
1'

=
N
il
i
%
24

_ take |  of the Marines got online 20-50 meéters from the victim. SENEsh
+the AK-47in the airt ke soundhkemeywerebemgﬁreduponandtherestofthesquadﬁredat
the man. QI and @M went up 1o the body and dieuSNNWNENE He did not say whether
anyone else diduliusisiiu Aﬂertbat,theycaﬂedmmeQRFandsen-backtotheambushsne

to watch the gear while they waited for the QRF to arrive. iiillsaid (NI had been reading
books about murders and how to commit them. I do not know the titles of the books. He told me
QIR 1124 made the plan to kiliiMEbefore 1st Squad left the base that ni form”
IR | do not know how long before theSNNENIINN the plan was made.

? D MeT Enbw all OF THéze DAL wilth I TRLkes v/ SA
'Whe told me about the plan, he said he never wanted anything to do with it. He questioned the
squad while they were carrying out the plan. (EIRold him to shoot the AK-47. iﬂd he felt
he had few options because he couldn't have walked-away from the squad in the middle of Iraq and
was also scared the Marines would kill him and say he was caught in the crossfirc flJliftold me he
dldnot_faelhecouldtcllthetm&becwschewasscaredofwhatwouldhappentohim. Itold him he
needed to set things right and tell the truth. I knew he ultimately would tell the truth because he is a
good guy. 1feltthathlsmvolvmentmthemmderwasmmlmalbeeausehcdidnotdomuchandhe
wureluctanttodothethmgshedxd. .

Itd:dnmsurpmem:thatlstSquadmwdemdamanbwausemeyhaddoneanumbaofshadythmgs
" before this. - They had a big reputation for doing bad things. Ihad gone on patrol with them a few
nmeswhex-wasn't available. They would go out for patrolsandpatrol forawhxle but then sit .
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he wuw:?tb Human Exploitation Team

eh people and give thern to HET, but he took it upon himself

B o Trccaey oT tcest Owe aF T”’H'"’""""‘”'ﬁ
sl LD COMe B i Gwd Balle S bgyT Haud HEL  wodLe ,
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RESULTS OF INTERVIEW wITH (NN OMAYOS

1. As background, this investigation was initiated on 04May06, after
 staff Judge Advocate (SJA}, Regimental Combat

Team Five {RCT~5) contactﬂd NCIS Fallujah, Iraq; concerning a
complaint by_that “/m was. takén

from his home and killed by mmea during the early morning hours of
26apr06. Subsequent investiggtion revealed on 26AprQ6, members of
1st Squad, 2nd platoon,. Kilo 'Cmnpany, 3rd Battalion, 5th Marine
Regiment (3/5), Hamdania, Iraq (

they had shot V/AWAD! afrer’ withessing him digging what they! beiieved
to be a hole in which to plant an Improvised Explosive Devige }(IED) .

2. On 10May06, —was interviewed. Participant _was
preserit during the intérview. This interview took place in and.
intervmw rgqm ocated aboard Abu Ghurayb; Irag. Reporting Agent
11 ‘the events as they occurred on: L
: related that whil

S

Hamdania, Iraq, the squad encnuﬁtered 'V/AWAD on. route P&nguing with a
- igging IED

an stated that he dqaa not. kiow 4f 1st Saad receivad”pe»

“or fiot to engage wmn but on the order of

everyone: on
the squad fired with the exception o and’ himself.

3. RA then advised _that: the shoctin did not occur aa He
suggested’'and that he should be forthright. bstated that he
wanted to he honest about the shooting but was in fear for his
safety.. — stated that he was concerned that members of. 1st
Squad would rétaliate ahould he be truthful about the shooting of
V/BWAD.: further related that he feared losing the respect of

the Haf:lnes from lst Squad.

1. qwaa then. questioned regarding an incident wherein lst |
Squad Qll:egedly' beat a High Vailued Individua.l {RVI) circa Mar/April %
2006. During this: im:idant, SRR 1 16gedly struck the HVI

, ‘the . face with'his knees.. @GP ielated that he was. not

this incident as he, - :
£ h the vehicles while
d-went to the HVI's residence; After

: ¢ 3quad returfed from the HVI's home. G
related that he te poke with (ENNEENP who told bim what:
the Squad ‘went to.the HVi'a house. —to.‘td- Exhibit (42

and had‘ beaten

Dr—— MW
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the uvi. GNNND re1ated that @ told him that he did not

participate in beating the HVI's family in another room.

’then provided details regarding the shooting of V/AWAD.
related that on the night and time in question lst Squad was

inserted near routes Penguins and North Star, Hamdania, Irag, to

conduct . related that the entire squad was
there with the exception of who were standing
watch at Operation Post Bushido. While on
revealed what he labeled as his "master plan” to take
from his home, stage an IED dig on him and kill him
According teo as a_known insurgent who resided off of
route Penguins. relate directed him to go with

i and B -0 find a shovel and an AK-47

to stage th

e IED dig. After that they were to go t
house where ‘ were to go inside and get
vo the IE .

and bring him related that he was ordered
to go with to provide medical

support in the event one of the squad memnbers was injured.
itated that he was not in agreement with d plan to take

_ rom his home and kill him. stated he was not in a
position to stop him from going through with it.

related after midnight he, and

set out on foot. A random house was chosen from which a
shovel and rifle were gathered. related that{
and went to the door whilé he an stayed
outside. recalled tha got a shovel and shortly
thereafter (R - returned from the house with
an AK-47 rifle. ' The rifle and shovel were then staged near the.
intersection of routés Hurricanés and Penguins.  The four of them
then prcceeded.to house; but an older woman: compromised
them. stated that and
then chose another random house from which to get a man.
an ent inside a house not far
frovi and returned with an Iraql male later identified as

V/AWAD.

‘tm related that he, QNG
e : and ViiﬂAﬂ Ifoceeded to the IED holes off route Penguin.

During this time (@l  recalled

6.

related that he tol

_ that this was a bad idea and that. tbey were
going to get caught. stated that _ 7 , and

then hid with V/AWAD under a nearby market stand to avoid
stated that once the _
V/AWAD was taken to route Penguins. Once there, V/AWAD

was restralined wi“and left at the IED holes. '
then directed the squad to Iorm a firing line.

stated he told the squad it was a bad idea to shoot and

8.
kill V/RWAD and that they should let him gO.F recalled
-telling him to "shut up and stop being a pussy".
I stated that at this point he knew he could not do anything to
stop 1lst Squad from goigg through with their plan to kill V/AWAD.
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